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Oœwiadczenie skierowane do ministra sprawiedliwoœci, prokuratora generalnego RP Krzysztofa Kwiat-
kowskiego

Szanowny Panie Ministrze!
W zwi¹zku z rozporz¹dzeniem ministra sprawiedliwoœci z dnia 18 grudnia 2009 r. w sprawie zniesienia

s¹dów grodzkich (DzU z 2009 r., nr 221 poz. 1745) z dniem 1 stycznia 2010 r. z mapy administracyjnej
s¹downictwa uby³o sto siedemnaœcie s¹dów grodzkich. Ministerstwo Sprawiedliwoœci uargumentowa³o
poczyniony krok potrzebnymi oszczêdnoœciami w resorcie. W praktyce oznacza to wp³ywy bud¿etowe
z tak zwanych dodatków funkcyjnych sêdziów i kierowników sekretariatów (czyli w granicach oko³o
600–1000 z³) oraz z wynajmu lokali.

Nikt nie wzi¹³ pod uwagê problemów, które za sob¹ poci¹ga to rozwi¹zanie. Po pierwsze, ograniczona
zosta³a bliskoœæ s¹dów i ich dostêpnoœæ dla obywatela, co wprost gwarantuje Konstytucja RP. Po dru-
gie, wydzia³y karne i cywilne si³¹ rzeczy bêd¹ musia³y przej¹æ sprawy s¹dów grodzkich, a w wiêkszych
oœrodkach wp³yw spraw siêga³ nawet kilkunastu tysiêcy rocznie (dla przyk³adu: w S¹dzie Rejonowym
w Gdyni w ubieg³ym roku wp³yw spraw wydzia³u grodzkiego to oko³o dwanaœcie tysiêcy). Nietrudno siê
domyœliæ, ¿e przedmiotowa sytuacja doprowadzi do „zatkania” pracy s¹dów, nie tylko w zakresie roz-
strzygania, ale i poprzez tworzenie na nowo repertoriów, nowych przydzia³ów spraw i okreœlanie dodat-
kowego obci¹¿enia sêdziów. Zak³adaj¹c, ¿e nie zostan¹ zlikwidowane miejsca pracy w wydzia³ach
karnych i cywilnych, bêdzie tam pracowa³o niejednokrotnie nawet po kilkudziesiêciu sêdziów i kilku-
dziesiêciu pracowników sekretariatów. Doprowadzi to do chaosu organizacyjnego, gdy¿, jak wiadomo,
ju¿ przed reform¹ brakowa³o miejsca do pracy. Nie wspominam ju¿ o wyd³u¿eniu czasu za³atwiania
spraw i orzekania – a i tak w tym zakresie znajdujemy siê w koñcówce wœród krajów Europy. Tak wiêc
przedmiotowa likwidacja przyniesie mniej korzyœci, a wiêcej strat.

Reasumuj¹c, powiem, ¿e nale¿y siê zastanowiæ, czy aby na pewno by³o to rozs¹dne posuniêcie.

Z powa¿aniem
Andrzej Grzyb




